
vsi na dunajskem zborovanju o Vsih svetih 
sprejeti predlogi nahajajo pri predsedniku nem
ške učiteljske zveze, tovarišu Kesslerju, ki jih 
pošlje vsem klubom, zastopanim v državnem 
zboru. Bilo srečno! Obenem omenja dopis 
Učiteljskega konvikta „Učiteljstvo — sebi" in 
priporoča, da vsak učitelj nakloni po svoji 
možnosti društvu kak juhilejski dar. 

Zavarovalnica „ Banka Slavija" prepusti 
od vsakega pri nji zavarovanega %% v prid 
»Zavezi", zato je pred vsem želeti, da se vsak 
zaveden učitelj zavaruje pri omenjeni zavaro
valnici, ker je prvič že sama na sebi jako ku
lantna, drugič ima pa naša organizacija lep 
donesek od nje. 

Dopis „ Zaveze" o tem se prepušča 
danes izvoljenemu socialnemu odseku. 

Sprejeto. 
Tajnik V e n d e l i n S a d a r poroča 

sledeče o društvenem delovanju v minulem 
letu. Na 9. letnem občnem zboru izvoljeni 
odbor se je konstituiral dne 30. januarja 1907 
takole: predsednik: Jakob Dimnik, podpred
sednica: Marija Maroutova. blagajničarka: 
Olga Kobauova, tajnik: Vendelin Sadar, knjiž
ničar: Karel Wider, pevovodja: Karel Javor
šek, odbornik: Jakob Furlan. 

Posebno važnost je polagal odbor na 
učiteljske sestanke. Priredil jih je v minulem 
društvenem letu sedem, in sicer je predaval 
30. januarja 1907 tovariš K a r e l W i d e r 
„o šolskem redu", ki ga je imelo sestaviti vse 
ljubljansko učiteljstvo. Sklenilo se je: Šolski 
red veljaj za učence in njih starše; učitelj 
imej v razredih proste roke in skrbi po svoji 
najboljši moči za red; red v cerkvi naj dolo
čijo kateheti. 

Šolski red je izšel tiskan, žalibog ne v 
domači tiskarni, kar je vsak pričakoval. 

Dne 16. februarja 1907 je predaval 
šolski svetnik dr . J a n k o B e z j a k o 
Kernovi teoriji, dne 6. marca 1907 pa profe
sor Iv. M a c h e r o biološki metodi. 

Dne 26. marca je priredilo društvo pre
davanje na čast Štajerske, Primorske in Kranj
ske k učiteljski organizaciji došlim tovarišicam 
in tovarišem. Prof. dr. 11 e š i č je s svojo 
temo »Naš jezik, naša kultura" kar očaral 
zbrane. Bil je večer, kakršnih ima učiteljstvo 
bore malo. Kaj lahko se je tedaj izrazil pred
sednik Dimnik v svojem pozdravu, da bi vsako 
in vsakega z navdušenjem objel. 

Po končanem dnevnem redu je prosil 
prof. dr. Ž m a v c zbrano učiteljstvo, da de
luje za izpopolnitev zemljevida slovenskih po
krajin, ki ga izda »Slovenska Matica" s tem, 
da se peča z nabiranjem krajepisnih imen. 
Sploh je navduševal učiteljstvo, da goji domo
znanstvo domačih pokrajin. Kaj pomaga učencu, 
ako pozna Grško in Vzhodno marko, domače 
občine pa ne. Treba je, da skrbimo za kulturni 
napredek, drugače nazadujemo. 

Po nasvetu tovariša K a b a j a dobe 
šolska vodstva navodila, kako se nabirajo kraje
pisna imena, s prošnjo, da učiteljstvo vestno 
in z veseljem deluje, da temprej zagleda beli 
dan že dolgo zaželeni zemljevid. 

Na sestanku dne 13. junija 1907 je spre
jelo zbrano učiteljstvo znano resolucijo glede 
regulacije učiteljskih plač, ki je kolikortoliko 
pripomogla in pospešila, da se naši očetje 
malo resneje bavijo s tem velevažnim vpra
šanjem. 

Dne 22. januarja in 11. marca 1908 je 
pa popisal tovariš J e l e n e svoje potovanje v 
London k drugemu mednarodnemu šolsko higi
eniškemu kongresu in razstavi. Pri prvem bo
dočem sestanku pa nadaljuje in konča to vele
zanimivo predavanje. 

Dne 21. junija 1907 je odposlalo dru
štvo državnemu zboru na Dunaju spomenico 
glede slovenskih srednjih šol in slovenskega 
vseučilišča v Ljubljani. 

Za zaupnika pri zborovanju »Deželnega 
slov. učiteljskega društva", kije bilo 27. marca 
1908 v Narodnem domu", je odbor izvolil v seji 
9. marca t. 1. tovariša Karla W i d r a in Ven
delina S a d a r j a. 

Za odposlanca k zborovanju zastopnikov 
vseh avstrijskih učiteljskih društev, ki se je 
vršilo na Dunaju dne 2. novembra 1907, je 
poslalo društvo svojega predsednika tovariša 
D i m n i k a , v Badovljico k „Zavezinemu" 
zborovanju pa delegatinji K a l i n in K o b a u 
ter delegate Ke c 1 j a , Š k u 1 j a in 
W i d r a. 

Dne 1. aprila 1907 so se odposlale na
biralne pole za društvenike. Ločile so se po 
posameznih šolah v namen, da je razvidnejši 
njih uspeh in ložja kontrola. Misel ni bila na
pačna. Pristopilo je nanovo 18 novih rednih 
članov in en podporen član. Skupno število 
članov je tedaj 53 rednih in en podporen, je 
tedaj društvo na višku svoje razvitosti. 

Nabiralne pole pridejo tudi letos cenje
nim tovarišicam in tovarišem v mesecu aprilu 
v podpis. Prosim jih'torej na tem mestu v 
blagajuikovem in svojem imenu, da še tista 
prazna okna s kronami zadelajo. 

V odborovi seji dne 24. aprila 1907 se 
je sklenilo, da za naše društvo ni prikladen 
predlog tovariša Antona Germeka: Vsi člani 
»Zavezinih" društev dobe brezplačno „Učit. 
Tov.", zato pa naj plačajo večji letni donesek 
svojemu društvu, ki naj iz tega plača naroč
nino na »Učit. Tov.", istotako ne predlog 
brežiškosevniškega učiteljskega društva, da naj 
blagajnik vsakega »Zavezinega" društva pobira 
naročnino na »Učit. Tov." pri društvenikih in 

naj jo skupno za vse člane pošilja uprav
ništvu lista. 

V isti seji je pristopilo društvo z enim 
deležem k »Učiteljski tiskarni" in »Hranil
nici in posojilnici Učiteljskega konvikta". 

Letošnje društveno leto nam je pograbila 
kruta smrt dvoje dobrih src. 

Dne 9. februarja je umrl blagi tovariš 
r a v n a t e l j F r a n č i š e k B a k t e l j , 
bivši voditelj II. mestne deške osemrazrednice. 
Predsednik je izrazil v društvenem imenu za
ostalim sožalje. Namesto venca na krsto je 
društvo darovalo učiteljskemu konviktu 20 K 
ter se je udeležilo korporativuo pogreba. 

Dne 9. marca 1908 je pa izdihnila vrla 
koleginja in društvena blagajničarica gospa 
O l g a K o b a u  G a s p e r i n o v a , uči
teljica na osemraz. dekliški šoli pri sv. Jakobu, 
v najlepši dobi 33 let. 

Bodovini je izrazil predsednik sožalje, 
društvo pa je poklonilo namesto venca na grob 
Učiteljskemu konviktu 20 K. 

Najpriljubnejši koleginji učiteljstvo ni 
moglo izkazati zadnje časti, spremiti jo do 
gomile, ker je imelo pouk. Pač pa ni ostal 
doma nihče, ki je bil isti popoldan prost 
in tako pripomogel k sijajnemu pogrebu. 

Obema rajnkima: Da vid'mo se nad 
zvezdami! 

Vesel dan pa je bil za učiteljstvo dan 
4. marca 1908. Ž u l j a v a r o k a t r p i n a 
de1 a v c a j e s e g 1 a v r o k o t r p i n u 
u č i t e l j u in g a p o s a d i l a na m e 
s t o , k j e r se r e ž e o b e m a k r u h . 
Naš vrli in neumorno delavni tovariš E n 
g e l b e r t G a n g l je bil izvoljen za de
želnega poslanca. Društvo mu je po svojem 
predsedniku poslalo brzojavno čestitko. Da bi 
le vsaka njegova beseda rodila vsaj malenko
sten sad, je gotovo, da je učiteljstvo pred pra
gom srečnejih časov! 

Namesto umrle blagajničarice poroča 
predsednik, da ima društvo imetja 150 K, ki 
se nalože v deležih pri »Učiteljski tiskarni" in 
»Hranilnici in posojilnici Učiteljskega kon
vikta" v Ljubljani. 

Za pregledovalce računov so za 1. 1908. 
izvoljeni tovariši Alojzij K e c e 1 j , Jakob 
P r e t n a r in Anton S m e r d e 1 j . Sprejeto. 

Občni zbor izvoli za leto 1908. sle
deči odbor: predsednik: Jakob Dimnik, pod
predsednica : Marija Maroutova, blagajnik : 
Jakob Furlan, tajnik: Vendelin Sadar, knjiž
ničar : Karel Wider, pevovodja: Josip Pavčič, 
odbornik: Karel Javoršek. 

Letni donesek za društvo se določi na 
2 kroni. 

V s o c i a l n i o d s e k za izvenšolsko 
delovanje se volijo tovariši: Fran č r n a g o j , 
Janko L i k a r , Anton L i k o z a r , Andrej 
B a p e in Fran S k u 1 j . 

Pri slučajnostih se je naprosil učiteljski 
zastopnik v c. kr. mestnem šolskem svetu, to
variš Bežek, da kot tak deluje na to, da bi 
bilo vbodoče vsakemu učitelju in učiteljici 
omogočeno, udeležiti se pogreba svojega tova
riša in tovarišice. 

Tovariš F u i 1 a n predlaga: Ker se me
seca junija vsakega leta prične z nerazdelje
nim poukom, naj se mestni šolski svet na
prosi, da ukrene v toliko, da se meseca maja 
začne popoldanski pouk — kakor prejšnje 
mesece — ob 2. uri popoldne in ne več ob 
3. uri. Sprejeto. 

S prijazno zahvalo in željo, da se leto 
osorej vsi zdravi in veseli na tem polju zopet 
snidemo, zaključi predsednik občni zbor. 

V. S a d a r . 
Učit. „Krožek" Št. Vid pri Ljub

ljani ima svoj sestanek 9. t. m. popoldne ob 
4. uri pri »Slepem Janezu". Gostje dobro 
došli! Na zdar! 

Učiteljski krožek Toplice pri Budol
fovem se je ustanovil v nedeljo, dne 29. marca 
na Toplicah. Tov. nadučitelj Martin Matko kot 
sklicatelj pozdravlja učiteljstvo, ki se je polno
številno odzvalo iz vseh bližnjih šol, razloži 
pomen krožka ter povabi navzoče, naj si iz
volijo starosto. Soglasno je bil izvoljen tov. 
nadučitelj Martin Matko. Pogovorilo se je 
zbrano učiteljsvto o težnjah ter z veseljem 
sklenilo redno udeleževati se sestankov. Glede 
tega se je razvila živahna debata. Prihodnji 
krožek bo 26. aprila v Soteski. Bližnji tovariši 
dobro došli. — To je prvi krožek v našem 
okraju. Tovariši, pojdite za nami! 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za celjski okraj 

je zborovalo 19. dne marca v Celju. Vkljub 
neugodnemu vremenu se je sestalo precejšnje 
število tovarišev in tovarišic. Na poziv, naj se 
tovariši nečlani učit. društev izjavijo za pri
stop k našemu društvu, se je oglasilo 11 to
varišev, oziroma tovarišic. 10 v pozitivnem in 
1 tovarišica pa v negativnem smislu, 8 tova
rišev in tovarišic pa sploh ni odgovorilo. Ker 
je mogoče, da je ta ali oni poziv nehote pre
zrl ali pa ga celo dobil ni, se sklene, vsem 
tem tovarišem vposlati imenovani poziv še en
krat v priporočenem pismu. Na novo je pri
stopila našemu društvu tudi gdč. Marija Roj
nikova iz Fiankolovega, ki jo je tov. predsenik 
posebej pozdravil. Naše društvo torej šteje 
zdaj 90 rednih in 10 podpornih članov. Se
stanku je prisostoval tudi tovariš Smolnikar iz 
šoštanjskega okraja. Več tovarišev in tovarišic 
je opravičilo svojo odsotnost. 

Bazpravljalo se je to pot zopet o prire
ditvi »Zvezinega jubilejskega koncerta", za 

čigar priprave je premalo časa in premalo 
pevcev; mnogo jih je sicer na papirju* a ko
liko od teh jih bo pelo! Mnogo pametneje bi 
bilo, da bi se oficialni koncert pod tako viso
kodonečim naslovom opustil in se priredil rajši 
tovariški sestanek, pri katerem bi nastopili to
variši z raznimi pevskimi točkami. Pri; takem 
neprisiljenem večeru bi se tovariši in tovarišice 
mnogo bolje zabavali.. Končno se je sprejel so
glasno sledeči predlog, ki se je naznanil vod
stvu »Zveze" v Gornjigrad: »Naše društvo 
nameravanega jubilejskega koncerta ne odkla
nja, nujno pa nasvetuje vodstvu »Zveze slov. 
staj. učiteljev in učiteljic", naj prireditev pre
loži na 29. junija z istim vzporedom, kakor 
bi bil na velikonočni ponedeljek, sicer naše 
društvo ne prevzame nikake odgovornosti, ker 
je v to moralno zavezano." Tudi se naj takoj 
preneha, oziroma ne prične z izdajanjem vstop
nic za koncert." 

Ali je koncert mogoč, nam bo najlažje 
naznanil tov. pevovodja, ki bo imel križem po 
slovenskem Štajerskem vaje za koncert; on je 
zdaj merodajen. 

Predsednik je v imenu društva čestital 
tovarišu Ganglu na izvolitvi deželnozborskim 
poslancem. 

Nato se je razgovarjalo o raznih aktuvalnih 
šolskih in stanovskih vprašanjih. Važen je sklep 
vposlati potom organizacije do deželnega šol
skega sveta štajerskega spomenico, naj se ne 
postopa tako rahločutno pri rekurzih, ki jih 
vlagajo stranke zaradi denarnih glob, ki bi jih 
morale plačati stranke zaradi neopravičenih 
šolskih zamud svojih otrok. Na enak način se 
vpošlje spomenica, naj se tajništvo pri krajnem 
šolskem svetu poveri učiteljstvu. 

Pri točki »Iz šolske prakse" se je raz
pravljalo o izključitvi otroka iz šole, pri čemer 
nam je g. c. kr. nadzornik Supanek dal jako 
umestne nasvete, tov. predsednik pa nam sli
kal vprav azijatske šolske razmere pri šolskih 
sestrah in v mestnem teritoriju. 

Naše društvo priredi dne 3. maja izlet 
na slovenski štajerski Bigi, na goro Oljko, 
kamor povabimo tudi tovariše Vranskega in 
šoštanjskega okraja. 

Šmarskorogaško učit. društvo je 
zborovalo dne 25. sušca t. 1. v Šmarju ob 
precejšnji udeležbi d r u š t v e n i k o v z na
vadnim vzporedom. Novi društveni predsednik 
tov. Kurbus nas je pozdravil in obenem izpod
bujal k delu, k vzajemnosti in vztrajnosti. Po 
odobrenju prečitanega zapisnika prebere došle 
dopise: »Zveza slov. štajerskih učiteljev in 
učiteljic" poziva še enkrat, naj se zglase pevke 
in pevci za jubilejski koncert v Celju. No, 
ugodilo se je, in so se zglasili — bi pisal ve
likansko število v izpodbudo drugim? — 3. 
reci in piši: t r i j e celi pevci, pevka pa ena. 
Ali je temu krivo nerazumevanje pomena besed 
»Viribus unitis" — kdo ve? Dalje zahteva 
»Zveza" še poravnavo udnine v znesku 3 K, 
kar pa je zakrivila pomota. — Z ozirom na 
okrožnico »Zaveze" z naslovom »Učiteljstvo — 
sebi!" določimo tov. Hiuka Šumra, da pobira 
prispevke. — »Erste osterr. allg. UnfallVer
sicherungsGesellschaft" v Gradcu pošilja pro
spekt za zavarovanje, ki se vzame na znanje s 
pripombo, da imamo itak svojo banko »Sla
vijo" in »Jubilejsko samopomoč", kateri naj bi 
pač pristopil vsak učitelj kot ud. — Tov. A. 
Cajnko iz Bazbora p. Slov. Gradcu ostane 
še nadalje ud našega društva, kar je naznanil 
s tem, da je doposlal udnino za tekoče leto. 

Živahnost pri razgovoru o konferenčnih 
temah: a) Proste spisne vaje v ljudski šoli, 
b) sestava vzornih razredeb učnega časa za 
enorazredne do šestrazredne ljudske šole v 
smislu § 17. izvršilne naredbe k def. šol. in 
učnemu redu — je pričala o zanimanju, s 
katero se lotuje in izvršuje take naloge uči
teljstvo. Pri prvi temi smo obžalovali, da ni 
bil navzoč določeni referent, ki bi nam kot 
strokovnjak že sedaj lahko dal marsikako prak
tično navodilo. 

Med slučajnostmi se pritožuje tov. Šumer, 
kako po malem kapajo prispevki za Strmškov 
spomenik in želi, naj bi objavil odbor vsak 
mesec — dokler ne bo vsota zbrana — poziv 
v slov. listih.*) Ko se določi še za prih. zboro
vanje dne 14. junija pri Sv. Križu na Slatini, vzpo
red, zaključi predsednik z zahvalo zborovanje. 

Zgoraj sem trdil, da se je vršilo zboro
vanje ob precejšnji udeležbi druš tvenikov. 
Nihče ne more reči, da bi bila naša zboro
vanja slabo obiskovana, zlasti ne od tov. iz 
šmarskega okraja. Bad priznavam jaz kot drugi, 
da so prihodi k njim zvezani z raznimi ne
prijetnostmi bodisi glede pota kakor tudi iz 
gmotnih ozirov; saj se mora posluževati mar
sikateri tovariš, mnoga tovarišica voza — če 
je sploh mogoče zaradi potov — in še želez
nice. Odvezo tem; četudi ni primerno odtego
vati se mali izgubi, če pomislimo koristi, ki 
nam jih nudijo učit. društva. Naše stanovske 
skupščine nam morajo postati naše olimpske 
svečanosti, naši stanovski prazniki, katerih se 
ne sme ogibati nihče iz naših vrst, iz čet 
narodnih učiteljev in vzgojevalcev, zlasti pa se 
jih ne sme nihče načelno izogibati. Le v 
naši slogi, v našem skupnem delovanju, našem 
skupnem stremljenju je moč in nada na boljšo 
bodočnost, Naše skupščine, naša učit. zboro
vanja niso le in ne smejo biti torišče, kjer 
samo menjavamo svoje misli; naj nam posta
nejo kraj, kjer se združujemo v stanofski za

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Jubilejska samopomoč. Na zadnji 
slučaj smrti dolguje še 38 članov, od prej pa 
še pet članov. Najse ti člani sedaj vendar zdra
mijo in dopošljejo svoj prispevek, da bodo 
računi v redu. Vseh članov je koncem 
marca 226. 

Ig, 31. marca 1908. 
F r a n K s. T r o š t , predsednik. 

Kranjsko. 
Občni zbor „Društva v pomoč uči

teljem, njihovim vdovam in sirotam na 
Kranjskem", se vrši v sredo, dne 15 aprila 
1908, dopoldne ob pol deseti uri v »Narodnem 
domu" v Ljubljani. 

Dnevni red: 
1. Ogovor načelnika. 2. Tajnikovo po

ročilo. 3. Blagajnikovo poročilo. 4. Poročilo 
pregledovalcev društvenega računa in prora
čuna. 5. Posamični nasveti, o katerih je vsaj 
osem dni prej odboru naznaniti. 6. Volitev 
prvomestnika, od katerih jih stanuje dve tre
tjini v Ljubljani ali v bližnji okolici (§ 22.) 
ter treh pregledovalcev računa zunaj odbora. 

Občni zbor „Narodne šole", društva 
v podporo slov. ljudskemu šolstvu, se vrši v 
sredo, dne 15. aprila 1908, ob 9. uri dopol
dne v Narodnem domu v Ljubljani. 

Vzpored : 
1. Predsednikov nagovor. 2. Tajnikovo 

poročilo. 3. Blagajnikovo poročilo. 4. Poročilo 
računskih preglednikov. 5. Volitev 9 odbor
nikov. (Funkcionarje voli odbor sam.) 6. Vo
litev 3 preglednikov računov. 7. Nasveti. 

Ljubljansko učiteljsko društvo je 
imelo svoj X. redni letni občni zbor dne 26. 
marca 1908 ob i/sZ. uri popoldne na I. 
mestni deški petrazrednici v Komenskega 
ulicah. 

Predsednik J a k o b D i m n i k pozdravi 
prav toplo navzoče tovariše, ki se vkljub 
ogromnem delu in žrtvam niso odteg
nili važnemu zboru. Spominja se rajnkih 
članov tovariša F r a n č i š k a B a k t e l j a 
in tovarišice O l g e K o b a u o v e . V znak 
počeščenja njih spomina se zborovalci dvignejo 
s sedežev. Naznanja nadalje predsednik, da se "J Ta poziv priobčimo prihodnjič. Uredn. 



vednosti in ljubezni. Življenje tvori učiteljstvu 
delo v pravi in vzajemni stanovski ljubezni!.. . 

In zato je marsikomu težko, ko pogreša 
v zapisku udov tega in onega; ko vidi, da ne 
najde vzlic svoji žrtvi pri svojih tovariših niti 
toliko zaupanja, niti toliko ljubezni, da bi se 
tudi oni potrudili in žrtvovali toliko, da bi se 
udeleževali stanovskih sestankov; niti toliko 
spoštovanja ne kažejo tovarišem, da bi pristo
pili kot udje k društvu . . . 

Ni namenjeno in naperjeno to proti ko
murkoli — bogme, kdo bi mislil na žalitev — 
govoriti pa je treba množici, ki ima ušesa, pa 
ne sliši in noče priznati vrednosti in potreb
nosti učit. sestankov in društev; množici, ki 
ima oči, pa ne vidi, da zahteva današnja ne
mirna doba več kot kdaj prej združitve posa
meznih stanov; in kdor ne spozna, da je po
trebno bolj kot kdaj, da se združi ravno uči
teljstvo v boj proti nebrojnim sovragom, ki 
prete šoli in preže na šolo bolj kot v časih, 
ko smo živeli v znamenju miru in letargije, 
ta je slep ali pa — iz predsodkov noče tega 
spoznati. —e. 


